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Aalborg Budolfi Provstiudvalg 
Gammel Torv 4 

9000 Aalborg 

Tlf. 98 12 27 11  

Mail: aalborgbudolfi.provsti@km.dk 

Aalborg, den 07. april 2025 

Kl. 16:30-18:00 

Vesterkær Sogns Menighedslokaler  

 

 

Referat: 

 

1. Velkomst og præsentation v/ Jacob Køhn Andersen 

 

Det indledende budgetsamråd blev indledt af Domprovst Jacob Køhn Andersen, som bød 

velkommen og konstaterede at alle sogne i provstiet var repræsenteret. 

 

 

2. Domprovsten orienterer v/ Jacob Køhn Andersen 

 

Domprovsten er fortsat konstitueret i Aalborg Østre Provsti, og kan i den forbindelse holde 

1-års jubilæum, dette gør, at der nogle gange er travlt på kontoret.  

 

I foråret 2023 nedsatte kirkeministeriet en dåbskommission, som skal gennemse det 

nuværende dåbsritual og undersøge, om der er behov for justeringer. Der foreligger nu en 

midtvejsevaluering for kommissionsarbejdet. Domprovsten opfordrer til, at 

Menighedsrådene orienterer sig om dette arbejde og evt. tager det op på et 

menighedsrådsmøde – man kunne f.eks. få præsterne til at holde et oplæg. Det er vigtigt, at 

menighedsrådene også forholder sig og bidrager til de teologiske overvejelser.  I den 

forbindelse er alle menighedsråd også velkomne til at indsende høringssvar vedr. 

dåbsritualet. Rapporten kan findes på FIN.  

 

Der arbejdes også på en ny menighedsrådslov, som kommer i høring. Noget tyder på, at 

tendensen bliver, at der lander flere opgaver i provstierne – eks. at den ordning, som vi 

kender i Aalborg Budolfi Provsti omkring tjenesteboligudvalget, bliver obligatorisk.  

 

 

3. Redegørelse for og drøftelse af forventningerne omkring budget 2026, såvel drift som 

anlæg v /Peter Stilling 

 

Formand for Provstiudvalget, Peter Stilling, præsenterer nøgletal for budget 2025 (se bilag 

1).  

 

• I Aalborg Kommune er der fire provstier – Østre, Vestre, Nordre og Aalborg Budolfi 

Provsti. De fire provstier danner tilsammen et budgetudvalg, som fordeler 

ligningsbeløbet fra Aalborg Kommune mellem de fire provstier. 

Ud over at fordele midlerne mellem hinanden har de fire provstier også indgået et 

samarbejde omkring fælles projekter – f.eks. Folkekirkens Hus, Skoletjenesten, 

Folkekirkens Familiestøtte samt anlægsprojekter som Kirken i Nørre Uttrup og 

Domkirkens tag. Vi hjælper hinanden og har en pragmatisk tilgang til hinanden. 

 

• På samrådet i september vil menighedsrådene kunne få den endelige fordeling af 

ligningsmidlerne til de enkelte sogne samt udgifterne til drift, afdrag og anlæg. Peter 

https://folkekirkensintranet.dk/_Resources/Persistent/1/0/8/f/108f6bc51dbf71d95d9c17c697c5a064a926511b/Midtvejsrapport%20D%C3%A5bskommission%20300425.pdf
https://folkekirkensintranet.dk/nyheder/daaben-til-eftersyn-vaer-med-i-samtalen
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Stilling vil gennemgå dette, når budget 2026 fremlægges. Menighedsrådene har for nu til 

opgave at ønske, hvordan deres budget 2026 skal se ud. I den proces skal 

menighedsrådene tage udgangspunkt i budget 2025 og justere i forhold til det, rådene 

allerede nu ved, der kommer til at ske ift. lønudgifter, drift, anlæg og aktiviteter. 

 

• PU er klar over, at der vil være ekstra udgifter til løn i forbindelse med nye 

overenskomster. Dette skal menighedsrådene tage højde for i budget 2026. PU håber, at 

man vil se en fornuftig stigning i kommunen, som kan dække ekstraudgifterne. Dette ved 

vi dog først til september, når ligningsmidlerne bliver endeligt meldt ud. 

 

• PU vil drøfte evt. fremskrivningsprocent.  

 

• PU ved, at der lige nu er ønsker om anlægsprojekter i Hasseris, Vor Frelsers, Vor Frue og 

Sankt Markus. PU vil løbende prioritere provstiets anlægsprojekter i en fornuftig 

rækkefølge. Er der andre menighedsråd, der har ønsker til anlægsprojekter, må man 

meget gerne orientere provstiet, så det kan komme med i ”puljen”. Midlerne til 

anlægsprojekterne vil ikke blive fordelt efter ”først til mølle”, men efter 

nødvendighed/behov. 

 

• I forhold til anlægsprojekter og indhentning af tilbud skal menighedsrådene huske, at 

tilbuddene skal gælde for en periode på mere end én måned. Beslutningsprocessen i 

folkekirken er ofte længere end én måned, hvorfor tilbuddene gerne må gælde tre 

måneder. 

 

• Generelt er det PU’s lånepolitik, at mest muligt skal betales kontant. Nogle gange lykkes 

det, og andre gange må man optage et lån. 

 

4. Energi og serviceaftaler v/Peter Stilling 

 

Overordnet kan det siges at Energi og Serviceaftalerne bliver betalt af provstiets 

energipulje.  

 

• EL-aftaler: Aalborg Budolfi Provsti har et samarbejde med Aalborg Vestre- og Rebild 

Provsti, hvorfor der er nedsat et udvalg med to personer fra hvert provsti. EL-aftalen er 

indgået for to år ad gangen, og skal genforhandles i 2026. Der er fastpris (0,71 øre pr. 

kWh) på el i 4. og 1. kvartal, og spotpris i sommerhalvåret – 2. og 3. kvartal.  

 

Udvalget vil undersøge om aftalen kan vedr. provstiets tjenesteboliger også.  

 

• Serviceaftaler:  Der er indgået aftale om lækagesikring på kirkerne og øvrige 

bygninger. Udvalget har desuden indgået en fælles serviceaftale for styringer af el- og 

varmeanlæg samt forbrug i kirkerne og sognegårde. Alle der ønsker det, kan være med i 

den fælles serviceaftale. Aftalen finansieres af energipuljen i Provstiet.  

 

Ift. ringeanlæg er der også indgået aftale med 2 klokkefirmaer, hhv. Thubalka og Dansk 

Klokketeknik. Menighedsrådet skal huske at sige, at de er fra Budolfi Provsti da de 

således vil opnå procenter.  

 

• Solceller: Margrethe sogns menighedsråd har spurgt ind til muligheden for at installere 

solceller. PU er i gang med at undersøge dette. Til en start kan det siges, at der ikke kan 

sættes solceller på kirkerne, men på sognenes øvrige bygninger. Installationen af 

solceller skal kun godkendes i PU og ikke ved STØ. Etableringen af solceller skal 
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selvfølgelig følge lokalplanerne og vil også kræve en byggetilladelse. PU opfordrer til 

at menighedsrådene indtænker solceller når der bygges nyt – eks. som man gjorde under 

opførelsen af sognegården ved Ansgars Kirke.  

 

 

 

5. Tjenesteboligordningen v/Lars Pedersen 

 

Lars Pedersen gennemgik historikken omkring tjenesteboligordningen, som har fungeret i 

Aalborg Budolfi Provsti siden 2018, hvor det til en start var en forsøgsordning. I 2023 

lavede alle 10 sogne en samarbejdsaftale vedrørende samarbejdet omkring 

tjenesteboligudvalget, som i dag varetager tilsyn og vedligeholdelse af provstiets 

tjenesteboliger. PU har arbejdet med at fremtidssikre udvalgets arbejde, hvorfor væsentlige 

dokumenter omkring historikken er samlet i provstiet. Har man behov for at vide mere, kan 

man derfor kontakte provstikontoret. Vedtægten for arbejdet kan ses på provsti.dk. 

 

Arbejdsgrundlaget for tjenesteboligudvalget er provstesynsrapporterne og almindelige 

tjenesteboligsyn, hvilket betyder, at der er syn hvert andet år. Der afholdes i år provstesyn i 

Vejgaard, Vesterkær, Margrethe og Hans Egedes, ligeledes afholdes der ind- og 

udflytningssyn. 

Ved at placere arbejdsopgaven i provstiet kan vedligeholdelsesopgaverne igangsættes 

umiddelbart efter endt syn, da man ikke skal vente på bevillingerne – først i sognet og 

herefter eventuelt i provstiet. Tjenesteboligordningen finansieres via 1 million kroner årligt 

fra ligningsmidlerne og ca. 1 million kroner fra præsternes boligbidrag. 

 

 

• Omstrukturering i udvalget og ny byggesagkyndig i provstiet:  

Erik Sørensen og Erik Frølund er udtrådt af udvalget. Tjenesteboligudvalget består 

derfor nu af Lars Pedersen (formand for tjenesteboligudvalget), Peter Stilling 

(provstiudvalgsformand) og Allan Størner (tjenesteboligværge). 

 

Provstiets byggesagkyndige er Lars Gade fra ARKINORD. 

 

 

• Præsentation af opdateret Informationsark til præster og menighedsråd 

Alle på samrådet får udleveret informationsarket, som primært er henvendt til præsterne 

med tjenesteboliger. På arket fremgår kontaktinformationer på udvalgets medlemmer 

samt fremgangsmåde ved behov for hjælp. 

Menighedsrådene kan kontakte provstikontoret, hvis de har brug for at få arket tilsendt. 

 

• Aftale med EL-Salg: Der er indgået en aftale med EL-salg vedrørende indkøb af 

husholdningsmaskiner. Denne aftale bør menighedsrådene have for øje, hvis der opstår 

behov. 

 

• Aftale med Frejlev rengøring og viceværtservice: Varetager vinterbekæmpelse og 

græsslåning.  

 

 

6. Kort orientering om valg til provstiudvalg og stiftsråd v/Jacob Køhn Andersen 

 

Provstiudvalget afventer fortsat en bekendtgørelse fra Kirkeministeriet. Af den vil det 

fremgå, i hvilken periode man skal afholde valg til provstiudvalg og stiftsråd. 

https://provsti.dk/uploads/Vedtaegt_for_samarbejdet_omkring_tjenesteboliger_Aalborg_Budolfi_Provsti_01.pdf
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Provstiudvalget planlægger at afholde valgforsamling den 3. september 2025 klokken 

19.00, hvis dette er i overensstemmelse med Kirkeministeriets udmelding. 

Menighedsrådene kan derfor sætte et forsigtigt kryds – provstiet vil hurtigst muligt melde 

ud, om der holdes fast ved denne dato. 

 

Til valgforsamlingen skal repræsentanterne for menighederne stemme om antallet af 

medlemmer til provstiudvalget. Udvalget skal bestå af 4 til 8 folkevalgtemedlemmer. Lige 

nu har vi 5 medlemmer, plus provst og præsterepræsentant. Præsterepræsentanten vælges af 

alle sognets fastansatte præster. 

 

7. Samarbejde omkring bygningsrådgivning v/Ole Kamp 

 

Ole Kamp nævner samarbejdet omkring en fælles regnskabsføring, som allerede fungerer 

godt mellem fem sogne i provstiet. Inden for de næste måneder vil bestyrelsen for dette 

samarbejde opslå en stilling på 10 timer. Er der nogle af de andre sogne, som endnu ikke er 

med, men som ønsker at indgå i samarbejdet, kan man kontakte Ole Kamp. 

 

Ole Kamp har spurgt alle menighedsråd, om der kunne være interesse for at indgå i et 

samarbejde omkring en fælles byggerådgiver/sagkyndig. Alle har tilkendegivet, at de er 

positive over for dette samarbejde. 

 

Næste skridt er, at der oprettes et udvalg, som skal arbejde med, hvordan sådan en stilling 

skal se ud. Ole Kamp vil skrive ud til alle menighedsrådsformænd, som herefter kan udpege 

en repræsentant fra sognet til at deltage i udvalgsarbejdet. 

 

PU er positive over for forslaget og vil gerne stå for finansieringen. Peter Stilling nævner, at 

han ved, at hvert enkelt menighedsråd bruger mange penge på rådgivning i løbet af et år. 

Derfor vil der være penge at spare ved at indgå i et fælles samarbejde. 

 

Tanker om stillingen/udvalget: 

• Når der er anlægs- og vedligeholdelsessager, er der én, der kan have overblikket og 

kontakten med håndværkerne. 

• Personen vil ikke skulle køre projekterne, men vil være sognenes rådgiver og 

kontaktperson til bygherrer og håndværkere. 

• Ønsket er, at personen vil kunne sikre, at projekterne glider og holder tidsplaner og 

budgetter. 

• Ønsket er, at stillingen kan opslås i løbet af sommeren. 

• Der skal nedsættes en bestyrelse. Det er menighedsrådene, der styrer samarbejdet, men 

PU skal være med på sidelinjen. 

• Hvad gør man med forsikring? 

• Man vil tage udgangspunkt i erfaringer fra andre provstier – f.eks. Herning, hvor man 

har ansat en fælles byggesagsrådgiver. 

• Hvor mange projekter kan én person overskue – og hvad gør man, når projekterne bliver 

store? 

 

 

8. Eventuelt 

 

Der spørges ind til reserven. I Aalborg Budolfi Provsti har man forskellige puljer og en 

reserve. Puljerne er samarbejdspuljen, anlægspuljen, energipuljen, præsteuddannelsespuljen 

og tjenesteboligudvalget. Herudover har vi reserven (5% midler), som menighedsrådene 

kan ansøge om til uforudsete udgifter. 

 


